
با شمارش معكوس انتخابات رياست جمهوري 
دوازده�م، ب�ازار تبليغ�ات در فض�اي مجازي 
حسابي داغ شده و ش�بكه هاي اجتماعي نظير 
تلگرام و اينس�تاگرام كه حدود يك سال پيش 
ادامه فعاليتش�ان به انتقال سرورهايش�ان در 
مهلتي يك ساله به داخل كشور منوط شده بود، 
همچنان آزادانه مش�غول فعاليت در حوزه هاي 
مختلف هستند، آن هم در شرايطي كه تاكنون 
روبان قرمز رونمايي از ش�بكه ملي اطلاعات دو 
باري مي شود از س�وي وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات قيچي ش�ده تا اين ش�بكه مرحله به 
مرحله افتتاح ش�ود ! بگذريم از اينكه بسياري 
از كارشناس�ان به صراحت اعلام كرده اند آنچه 
تاكن�ون دو ب�اري رونمايي ش�ده ش�بكه ملي 
اطلاعات نيس�ت و حداكثر 10 درصد از ش�بكه 
ملي اطلاعات راه اندازي ش�ده اس�ت. آخرين 
اظهار نظر محمود واعظ�ي درباره چرايي گراني 
اينترن�ت در ايران ه�م در نوع خ�ود قابل تأمل 
است؛ چراكه وي معتقد اس�ت » كاربرهايي كه 
كارش�ان آپلود اس�ت بايد براي آن پول بدهند 
و كس�ي چيزي را مجاني به ديگري نمي دهد.«

»گران،  نا امن و كن��د« اين اختصاري ترين تعريفي 
است كه مي توان درباره اينترنت كشورمان ارائه داد. 
محمود واعظي، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
هم از جمله معترضان اجحاف گسترده فروشندگان 
اينترنت در كشورمان اس��ت   و در روزهاي آغازين 
دولت يازدهم در اين باره افشاگري مي كرد و وعده 
رفع و رجوع مشكلات را مي داد. حالا اما انگار نگاه 
واعظي به اين موضوع تغيير كرده است و در واكنش 
به ف��روش حجم��ي اينترنت با جم��ع زدن ميزان 
ديتاي ورودي و ديت��اي خروجي به عن��وان تنها 
كشور دنيا كه با چنين محاسبه اي، اينترنتي نا امن 
و كند را به قيمت گ��ران در اختيار متقاضيان قرار 
مي دهد، مي گويد: »در گذش��ته هيچ استفاده اي 
از آپلود نمي شد و 99 درصد اس��تفاده از اينترنت 
دانلود بود، بنابراين در گذشته آپلود وجود نداشت 
و در واقع رايگان نبود. اكنون آپلود بين كاربران در 
حال افزايش و به بخش��ي از خدمات تبديل ش��ده 
اس��ت كه تفاوتي با دانلود ندارد و بخشي از پهناي 
باند را تصرف مي كند كه در ازاي آن شركت ها بايد 
به شركت زيرس��اخت بهاي آن را پرداخت كنند و 
زيرساخت هم بايد به خارج پول بدهد؛ كاربرهايي 
كه كارشان آپلود اس��ت بايد براي آن پول بدهند و 

كسي چيزي را مجاني به ديگري نمي دهد.«
  نا امن و بسيار گران 

روح الله مؤمن نسب، كارشناس فضاي مجازي درباره 
ويژگي هاي اينترنتي ك��ه در حال حاضر در اختيار 
كاربران كشورمان است، مي گويد: براساس اسناد 
اس��نودن در يك ماه 14 ميليارد بسته اطلاعاتي از 
ايراني ها سرقت شده كه اين در دنيا بي سابقه است و 

بر اين اساس ايران رتبه نخست ناامن ترين اينترنت 
جهان را دارد. علاوه بر اين اينترنت بايد ارزان باشد، 
اما در حال حاض��ر گاهي قيمت آن ت��ا 20 برابر و 
نس��بت به برخي كش��ورهاي ديگر تا 2 هزار برابر 
اس��ت و اين به خاطر وجود 15 واسطه اي است كه 
در مسير فروش اينترنت وجود دارد. از سوي ديگر 
اينترنت ما در حال حاضر س��ريع هم نيست، كف 
سرعت در ش��بكه ملي اطلاعات بايد 20 مگابايت 
باشد. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات اما هيچ گاه 
درباره يگانه بودن فرمول محاسبه قيمت اينترنت 
در كش��ورمان يا پيرامون چرايي گران بودن آن به 
نسبت اغلب كشورهاي جهان توضيحي نداده است. 
اظهارات وي درباره تفكيك دانلود و آپلود از يكديگر 
ني��ز در حالي طرح مي ش��ود كه هرگ��ز نمي توان 
بي ارس��ال محتوايي )ولو اندك و در حد تايپ چند 

كلمه باشد(، محتوايي دريافت كرد!
  شبكه ملي اطلاعات 10 درصدي!

رضا تقي پور، عضو ش��وراي عالي فض��اي مجازي 
هم معتقد است: ش��رط اينكه فضاي مجازي امن 

داش��ته باشيم، اين اس��ت كه بس��ياري از فناوري 
بومي باشد، اما متأسفانه اكنون اين گونه نيست و 
بسياري از نرم افزارهاي پايه و اساسي مانند موتور 
جست وجو، پيام رسان ها و نرم افزارهاي كلان ديگر 
از نوع خارجي است. به باور وي دغدغه  اين است كه 
اطلاعات شهروندان و حريم خصوصي آنان در اين 

فضا مخدوش شود. 
واكنش تقي پور به افتتاح دو مرحله از ش��بكه ملي 
اطلاعات هم اينگونه است: اعلام كرده اند كه دو فاز 
از شبكه افتتاح شده اما طبق ارزيابي ما كار پيشرفت 
زيادي نداشته و شايد آنچه انجام شده درصد كمي 
از مجموع اين طرح است كه به عنوان شبكه مستقل 
مي تواند مرزبندي و حريم كشور را در فضاي مجازي 
روشن كند. به باور وي ش��ايد نشود درصد دقيقي 
از پيش��رفت كار را تعيين كرد، اما قطعاً حدود 10 

درصد پيشرفت داشته است. 
  درآمد از دلالي اينترنت

مؤمن نس��ب درباره آنچه تحت عنوان شبكه ملي 
اطلاعات معرفي شده اس��ت، مي گويد: شبكه ملي 

اطلاعات بايد بعد از تصويب ش��وراي عالي فضاي 
مجازي زير نظر مركز ملي فضاي مجازي و به صورت 
يك طرح ملي و با تقسيم كار ملي اجرايي شود، در 
حالي كه آنچه اكنون به عنوان شبكه ملي اطلاعات 
راه اندازي ش��ده، ش��بكه دولتي اطلاعات است نه 
شبكه ملي اطلاعات و در اين ميان بخش خصوصي 
و بخش فرهنگي كش��ور كاملًا ناديده گرفته شده 
است.  آنچه هم اكنون به عنوان شبكه ملي اطلاعات 
راه اندازي ش��ده ش��بكه تبادل نقاط ترافيك داده 
داخلي اس��ت كه در واقع همان اينترانت است. از 
سوي ديگر سيس��تم تبادل داده داخلي را از سال 
91- 90 داش��ته ايم و اين چيز جديدي نيست كه 

بخواهد افتتاح شبكه ملي اطلاعات نام بگيرد. 
 از نگاه مؤمن نس��ب كليد زدن فاز نخس��ت شبكه 
ملي اطلاعات از س��وي وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات يك مانور تبليغاتي است همچنين دولت 
مي خواهد شبكه ملي اطلاعات را از حالت حاكميتي 
به حالت دولتي و درون قوه اي تبديل كند. وي تأكيد 
مي كند: شركت ارتباطات س��يار در حال حاضر در 
توزيع ترافيك انحصار دارد و ب��ا اين راهكار جديد 
توليد ترافيك را هم در انحص��ار خود مي گيرد، به 
اين ترتيب توليد كنندگان ترافي��ك و محتوا بايد 
در ازاي توليد ترافيك به ج��اي دريافت پول،  پول 
پرداخت كنند. اين كارشناس فضاي مجازي تصريح 
مي كند:  ش��بكه ملي اطلاعات ب��دون محتوا هيچ 
ارزشي ندارد اما بنا به تأكيد شخص وزير ارتباطات 
اي��ن وزارتخانه در ح��وزه توليد محت��وا تخصصي 
ندارد. در حالي كه شبكه ملي اطلاعات يعني توليد 
ترافيك، بنابراين وزارت ارتباطات نمي تواند مالك 
شبكه ملي اطلاعات باشد. وي با تأكيد بر اينكه 89 
درصد درآمد وزارت ارتباطات از محل دلالي فروش 
اينترنت در كش��ور تأمين مي ش��ود، مي افزايد: در 
واقع دومين درآمد دولت بعد از ماليات از اين محل 
تأمين مي ش��ود. بنابراين دول��ت نمي خواهد اين 
درآمد هنگفت را از دست بدهد، چون اگر اين كار 
زيرمجموعه شوراي عالي فضاي مجازي بيايد، اين 
پول ديگر بلاتكليف نيست و در قالب حاكميت براي 
آن تصميم گيري مي شود. مؤمن نسب معتقد است 
مافياهايي در كش��ور وجود دارند كه از اين رهگذر 
به درآمدهاي كلاني مي رس��ند و واردات و توزيع 

اينترنت مافيايي شكل گرفته است. 
نمونه آن را مي توان در تصميم س��ال كميس��يون 
 تنظيم مق��ررات دي��د كه مج��وز بي��ش از 700 
شركت اي اس پي را تمديد نكرد و در واقع منحلشان 
كرد تا توزيع اينترنت در چند ش��ركت خصوصي 
خاص خلاصه شود. اين كارها نشان مي دهد كه در 
بدنه وزارت ارتباطات متأسفانه يكسري كارهاي غير 
قانوني و خارج از مصال��ح ملي صورت مي گيرد، در 
نتيجه اجازه فعاليت به شوراي عالي فضاي مجازي 

داده نمي شود. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5051

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

دو شنبه 23  اس��فند 1395 | 14جمادی الثانی 1438 |

رئيس دفتر رهبر انقلاب:

 ايجاد فضاي سبز 
در شهرهاي آلوده عبادت است

رئي�س دفت�ر مق�ام معظ�م رهب�ري ب�ا بي�ان اينك�ه حف�ظ 
محيط زيس�ت خيل�ي مهم اس�ت، گفت: ايج�اد فضاي س�بز در 
ش�هر آل�وده اي مث�ل ته�ران عب�ادت محس�وب مي ش�ود. 
حجت الاسلام محمد محمدي گلپايگاني در مراسم افتتاح هزار هكتار 
طرح جنگل كاري بركت در مناطق حاش��يه اي ته��ران و برنامه ريزي 
و ايجاد 2 هزار هكتار جنگل در اس��تان هاي مرزي كش��ور گفت: بايد 
به رياس��ت س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام)ره( تبريك گفت كه 
خداوند به ايش��ان توفيق داده ت��ا در جهت جلب رض��اي خدا و مردم 
چنين فعاليت هايي داشته باش��د.  محمدي گلپايگاني در پايان گفت: 
حفظ محيط زيس��ت خيلي مهم است و ايجاد س��بزه زار و فضاي سبز 
در ش��هر آلوده اي مثل تهران كه مراجعه مردم به دليل آلودگي هوا به 
بيمارستان ها افزايش يافته، عبادت محسوب مي شود و هر درختي كه 

بكاريم به محيط زيست كمك مي كند. 

معبري به نام مرحوم هاشمي نامگذاري شد
عض�و هيئ�ت رئيس�ه ش�وراي اس�لامي ش�هر ته�ران گف�ت: 
خيابان س�رو ش�رقي و س�رو غرب�ي در مح�دوده س�عادت آباد 
ب�ه ن�ام آي�ت الله هاش�مي رفس�نجاني نامگ�ذاري ش�د. 
محسن پيرهادي اظهار داش��ت: خيابان سرو ش��رقي و سرو غربي در 
محدوده سعادت آباد با هماهنگي خانواده آيت الله هاشمي در صحن شورا 
به نام ايشان با اتفاق آرا تصويب و نامگذاري شد.  وي همچنين افزود: پلي 
در منطقه 21 ادامه بزرگراه شهيدحكيم به نام حجت الاسلام ابوترابي و 
خيابان حجربن عدي در منطقه 4 نيز به نام آيت الله خوشوقت نامگذاري 
شد. همچنين خياباني در منطقه 20 حدفاصل شهيد اردستاني تا شهيد 
قزاقي به نام آيت الله حق ش��ناس نامگذاري ش��د.  به گفت��ه پيرهادي 
همچنين معبري در منطقه 22 حدفاصل آزادراه تهران_كرج تا بزرگراه 

شهيد خرازي به نام آيت الله مجتبي تهراني نامگذاري شده است. 

ايران صدرنشين رشد كمّيت توليد علم دنيا شد
بررس�ي رش�د كمّيت تولي�د عل�م ۲۵ كش�وري كه بيش�ترين 
كمّي�ت عل�م دني�ا را تولي�د مي كنن�د، نش�ان مي ده�د ك�ه 
كمّي�ت تولي�د عل�م كش�ور در س�ال ۲01۶ مي�لادي نس�بت به 
س�ال ۲01۵ مي�لادي ح�دود 1۲درص�د رش�د داش�ته اس�ت. 
 محمدجواد دهقاني، سرپرس��ت پايگاه اس��تنادي علوم جهان اسلام 
) ISC ( با اعلام اين مطلب اظهار داش��ت: بررسي رشد كميت توليد 
علم در اين 25 كشور در دوره مش��ابه بر اساس پايگاه استنادي وب آو 
ساينس )ISI( نشان مي دهد كه جمهوري اسلامي ايران بيشترين رشد 
كميت توليد علم را در بين برترين كشورهاي توليد كننده علم در دنيا 
كسب كرده است.  وي اظهار داشت: بدين ترتيب با وجود اينكه هنوز 
مس��تندات كميت توليد علم دنيا در سال 201۶ ميلادي كامل نشده 
است، اما مدارك ثبت شده در سال 201۶ نسبت به سال 2015 ميلادي 

نشان دهنده رشد ايران به ميزان بيش از 12 درصد بوده است. 
 در س��ال 2015 ميلادي از جمهوري اس��لامي ايران 37 هزار و 975 
مدرك در پايگاه آي. اس.آي ثبت ش��ده و اين ميزان در س��ال 201۶ 

ميلادي به 42 هزار و 503 مورد رسيده است. 

كولبران بيمه تأمين اجتماعي مي شوند
نماين�ده پيرانش�هر گف�ت ك�ه ب�ا موافق�ت وزي�ر كار، كولبران 
از نيم�ه دوم فروردي�ن بيم�ه تأمي�ن اجتماع�ي مي ش�وند. 
به گفته رسول خضري بيمه تأمين اجتماعي شامل پرداخت ديه و انواع 
شموليت هاي اين بيمه خواهد شد كه اميدواريم با عملياتي شدن قول 

دولت، كولبران در سطح مرزها از نيمه دوم فروردين بيمه شوند. 
اين نماينده مجلس يك��ي ديگر از مطالبات كولب��ران را حذف دلالان 
عنوان و اظهار كرد: در حال حاضر بيشتر پول كولبري به جيب دلالان 
مي رود و بيشتر از 40 تا 50 هزار تومان به جيب كولبران نمي رود بنابراين 
درخواست آنها اين است كه دس��ت دلالان كوتاه شود.  وي همچنين 
مناسب سازي مسير براي كولبري را از ديگر موارد مورد تأكيد كولبران 
دانست و گفت: تأكيد بر اين اس��ت كه در معابري كه بايد بارها تنها از 
طريق كولبري حمل شود، وسايل حمل و نقل موتوري يا چهارچرخه 

تعبيه شود تا كولبران ناچار به حمل بار بالغ بر 200 كيلو نشوند.   

طبق بخشنامه رئيس قوه قضائيه به مراجع قضايي

 مدارك مربوط
به تعويض پلاك اعتباري ندارد

رئيس ق�وه قضائيه طي بخش�نامه اي مق�رر كرد واحده�اي قضايي 
و اداري،  اجراي ثبت اس�ناد معاملات خ�ودرو را كه در دفاتر اس�ناد 
رس�مي ثبت ش�ده به عنوان ملاك قانوني تش�خيص مالكيت مورد 
توجه ق�رار دهند و از اعتب�ار بخش�يدن و اتكا به م�دارك مربوط به 
تعويض پلاك خودرو به عنوان سند رسمي مالكيت اكيداً پرهيز كنند. 
موضوع سند رسمي خودرو و اوراق مربوط به تعويض پلاك، بحثي است كه 
از سال 1385 و كمي بعدتر ميان دفاتر اسناد رسمي و نيروي انتظامي محل 
مناقشه بوده است.  در اين ميان همواره سردفتران بر سند رسمي نبودن 
برگه سبز صادر شده از س��وي نيروي انتظامي تأكيد مي كردند و در سوي 
ديگر ناجا تلاش داش��ت مردم را از رفتن به دفاتر اسناد رسمي منع كند و 
بگويد كه برگه سبز ناجا كفايت مي كند.  به گزارش خبرگزاري فارس، اين 
مناقشه چندين بار به مجلس كشيده شد و حتي كميسيون اصل نود هم بر 
الزامي بودن مراجعه مردم به دفاتر اسناد رسمي صحه گذاشت، اما باز هم 
ناجايي ها اين موضوع را نپذيرفتند.  اما حالا رئيس دستگاه قضايي كشور 
آيت الله آملي لاريجاني در بخش��نامه اي عنوان كرده است: مقرر مي شود 
واحدهاي قضايي و اداري،  اجراي ثبت اسناد معاملات خودرو را كه در دفاتر 
اسناد رسمي ثبت شده به عنوان ملاك قانوني تشخيص مالكيت مورد توجه 
قرار دهند و از اعتبار بخش��يدن و اتكا به مدارك مربوط به تعويض پلاك 
خودرو به عنوان سند رس��مي مالكيت اكيداً پرهيز كنند.  متن بخشنامه 
رئيس قوه قضائيه كه به تمامي مراجع قضايي و ثبتي ارس��ال شده، بدين 
نحو است: اهميت و توسعه ثبت رس��مي معاملات اموال در پيشگيري از 
دعاوي و جرائم مرتبط در بندهاي »۶۶ و ۶7« سياس��ت هاي ابلاغي مقام 
معظم رهبري در تدوين برنامه ششم توسعه كش��ور رسمي و قانون ثبت 
اسناد و املاك مورد تأكيد قرار گرفته و ماده 29 قانون رسيدگي به تخلفات 
رانندگي مصوب 1389 مجلس شوراي اسلامي به نقش دفاتر اسناد رسمي 
در معاملات خودرو اشاره دارد و با ثبت رسمي معاملات مالكيت فروشنده 
از حيث هويت و نيز عدم ممنوعيت قانوني جهت فروش نظير محجوريت و 
ممنوع المعامله بودن به موجب حكم مقام قضايي كنترل مي شود و اسناد 
صادره نيز به حكم قانون لازم الاجرا شناخته مي ش��ود. از آنجا كه خودرو 
جزو اموال شاخص است كه به وفور موضوع جرائم و دعاوي قرار مي گيرد، 
بنابراين مقرر مي ش��ود واحدهاي قضاي��ي و اداري،  اجراي ثبت اس��ناد 
معاملات خودرو را كه در دفاتر اس��ناد رسمي ثبت ش��ده به عنوان ملاك 
قانوني تشخيص مالكيت مورد توجه قرار دهند و از اعتبار بخشيدن و اتكا 
به مدارك مربوط به تعويض پلاك خودرو به عنوان س��ند رسمي مالكيت 

اكيداً پرهيز كنند. 

100 روز اول تمام شد و 100 روز آخر باقي مانده 
اس�ت و از آن كليدي ك�ه قرار ب�ود  در دولت 
تدبير و اميد مش�كل جوانان را حل كند، جز 
حرف، آم�ار متناقض و ام�روز و ف�ردا گفتن 
حاصل ديگري ديده نشد. رئيس جمهور براي 
پيروزي در انتخابات يازدهم وعده هاي زيادي 
در زمينه ه�اي مختلف سياس�ي، اجتماعي، 
فرهنگي و اقتص�ادي به مردم داد كه ش�ايد 
يكي از مهم ترين آنها وعده اشتغال براي افراد 
تحصيلكرده و در حالت كلي تر روش�ن كردن 
بارقه امي�د در دل جوانان ب�ود. وي دقيقاً دو 
نقطه اي را هدف وعده هاي خود براي جوانان 
گرفت كه اتفاقاً درد اصلي براي آنها محسوب 
مي ش�د، يكي حل معضل بيكاري به خصوص 
براي قش�ر تحصيلك�رده و ديگري مس�ئله 
مس�كن به عنوان اولويت دوم بود و در حالت 
كل�ي اينگونه مي گف�ت كه »مش�كل جوانان 
با كليد تدبي�ر و اميد حل خواهد ش�د.« اما با 
نزديك ش�دن به پايان عمر دول�ت يازدهم و 
در آستانه انتخابات دوازدهمين دوره رياست 
جمهوري، از كليد مشكل گشاي دولت جز ارائه 
آمار متناقض حاصل ديگري ديده نمي ش�ود. 

  دولتي كه پرچمدار افزايش بيكاري شد
در حالي ك��ه دولت معتقد بود مش��كل بيكاري 
سبب شده است از هر پنج ازدواج يكي به طلاق 
منجر ش��ود و رونق اقتصادي و ريشه كن كردن 
بيكاري را راه گشا در اين مس��ير مي دانست، اما 
كار به جايي رسيد كه طبق آمارها، كابينه يازدهم 
پرچمدار افزايش بي��كاري و البته كاهش ازدواج 

ميان جوان شد. 
چنانكه روند افزايشي ازدواج در كشور كه تا سال 
89 ادامه داشته اس��ت، از اين سال به دليل ورود 
سيل جمعيتي متولدان دهه ۶0 به سنين ازدواج، 
روندي نزولي گرفته است و همچنان اين وضعيت 

در سال 95 سقوط مي كند. 
تحقيقات انجام شده دانشگاهي و همچنين مراكز 

پژوهش��ي، گوياي اين حقيقت است كه بيشتر 
جوانان به ازدواج تمايل دارند اما »اشتغال«، يكي 

از دغدغه هاي اصلي ذهني آنان قرار دارد. 
موضوع مهمي كه دولت همان ابتدا وعده داد: »در 
حوزه مسائل اقتصادي زمينه اي فراهم خواهد شد 
كه گراني و تورم مهار شده و از طرفي كسب وكار 
آحاد جامع��ه به ويژه جوانان و بان��وان نيز فراهم 
شود.« و خطاب به جوانان مي گفت: »من مي دانم 
شما از بيكاري رنج  مي بريد، دولت شما رونق را به 
اقتصاد بازمي گرداند.« و »مس��ئله مسكن نيز در 
اولويت دوم جوانان است كه به آن توجه ويژه اي 
دارم.« توجه ويژه اي كه دولت در زمينه مسكن دم 
از آن مي زد نه تنها به مسكن  سازي براي جوانان و 
خانوارها منتج نشد، بلكه واحدهاي مسكن مهر كه 
در دولت قبل بيش از نيمي از آن ساخته شده بود، 
همچنان تكميل نشده است و آنان كه در پيشگاه 
نمايندگان مردم در خانه ملت متعهد شدند كه 
پروژه مس��كن مهر را به پايان برسانند، همچنان 
نيز وعده هاي جديدي براي تحويل آنها مي دهند 

و از زمين و زمان بهانه تراشي مي كنند. 

  وعده هاي ازدواجي دولت به جوانان 
از گراني و تورم بي سابقه هم كه بگذريم، به بيكاري 
و وعده هاي ازدواجي مي رسيم كه هنوز هم تمامي 
ندارد. ب��ا وج��ود اينك��ه وزارت ورزش و جوانان 
به عنوان نه��ادي برنامه ريز و متول��ي امور حوزه 
جوانان براي رفع مشكلات آنها محسوب مي شد، 
اما نه وزارت ورزش و جوانان و نه دولت هيچكدام 
توجهي به مسائل جوانان نداش��تند تا جايي كه 
روحاني خود در اين زمينه به اصلاحات متوس��ل 
شد تا شايد كليد وزير جديد، طلس��م جوانان را 
بازگش��ايي كند.  وي با معرفي دوباره نخس��تين 
گزينه خ��ود براي وزارت ورزش و جوانان س��عي 
بر ترمي��م زخمي كرد كه مدت هاس��ت بر پيكره 
جمعيت جوان كشور سايه افكنده بود، قفلي كه 
در چند س��ال اخير نه تنها باز نشد، بلكه با انواع و 
اقسام اختلاف نظرها و لجبازي هاي كودكانه كه نه 
به مصلحت كشور و نه به مصلحت جامعه ورزش 
و جوانان و خانواده ها ب��ود، به دور خودش زنجير 
و ريسمان پيچيد.  در اين ميان تنها آنچه محقق 
شد، وام ازدواجي بود كه آن هم با فشار نمايندگان 

مجلس، به 10 ميليون رس��يد كه بر همه روشن 
اس��ت، با وجود تورم و اوضاع بحران��ي اقتصاد در 
كشور، اين مبلغ نه تنها تأثيري بر زندگي جوانان 
نداشت، بلكه صف اين وام در دولت تدبير و اميد 
طولاني تر هم شد.  سنديت اين حرف وقتي است 
كه رئي��س بانك مركزي خ��ود مي گويد در حال 
حاضر حدود ۶00 هزار نف��ر در صف دريافت وام 
ازدواج هستند، اما از آنجايي كه فضاي انتخاباتي 
بيان وعده هاي پوپوليس��تي را مي طلبد، باز هم 
به  رغم اينك��ه بانك ها كماكان ب��راي اعطاي وام 
ازدواج 10 ميليون توماني، بهانه نداش��تن منابع 
قرض الحسنه دارند، معاون ساماندهي امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانان از مذاكره براي پرداخت وام 

40 ميليوني ازدواج خبر مي دهد !
  وعده ه�اي نمادين�ي دولت در آس�تانه 

انتخابات
حال در اوضاع��ي كه هيچ ي��ك از وعده ها براي 
جوان��ان رنگ واقعي��ت نگرفته اس��ت و دولت با 
بهانه هاي واهي از تأكي��دات رهبر معظم انقلاب 
نسبت به تسهيل ازدواج موفق و آسان براي همه 
دختران و پس��ران عبور مي كند، يكب��ار ديگر از 
به تعويق افتادن برگزاري جش��نواره ملي ازدواج 
مي ش��نويم.  س��ريال دنباله داري كه با پايان هر 
فصل س��ال، وعده ماه بعد براي نمايش آن داده 
ش��د و آخرين وعده اي كه در مورد برگزاري اين 
جشنواره از س��وي مدير كل دفتر ازدواج وزارت 
ورزش و جوانان داده شده بود، مربوط به برگزاري 
اين جشنواره در نيمه دوم اسفند ماه امسال بود 
كه نيمه دوم اسفند هم به پايان رسيد، اما خبري 
از برگزاري اين جشنواره نشد.  هر چند برگزاري 
اين جشنواره ها ش��ايد در عمل نتواند مشكلي از 
ازدواج جوانان را حل كند، اما به طور حتم همين 
اقدام نمادين هم اگر نزديك به انتخابات برگزار 
شود، ماندگاري بيش��تري در ذهن جواناني دارد 
كه ديوار مشكلات اقتصادي، معيشتي، بيكاري و 

مسكن از هر سو آنها را احاطه كرده است.

  رئيس كميته فرهنگي ش��وراي ش��هر تهران با بيان اينكه كميسيون 
ماده 100 براي ملك منتسب به برادر احمدمسجدجامعي رأي قلع و قمع 
صادر كرده است، درخواست كرد كه در خصوص رانت چند ده ميلياردي 
مطرح شده توسط مس��جدجامعي، عضو اصلاح طلب شوراي شهر تهران 

شفاف سازي صورت گيرد تا ابعاد و جزئيات قضيه روشن شود. 
  در تازه ترين رتبه  بندي QS در س��ال 2017 دانشگاه صنعتي شريف 
در حوزه مهندسي و فناوري جايگاه 451 تا 500 را به خود اختصاص داده 
است. اين دانشگاه توانست رتبه 301 تا 350 جهان را در رشته هاي برق و 
الكترونيك و مكانيك كسب و در رشته شيمي نيز رتبه 451 تا 500 دنيا 

را از آن خود كند. 
  معاون آموزش متوس��طه وزير آموزش و پرورش گفت: امس��ال هيچ 
بخش��نامه اي در خصوص انجام تكاليف نوروزي به مدارس متوسطه ابلاغ 
نشده است. در همين زمينه وزير آموزش و پرورش هم تصريح كرده است 
كه توزيع پيك شادي در اختيار اس��تان ها، مدارس و معلمان است و هيچ 

اجباري در آن وجود ندارد. 
  رئيس كميته امداد گفت: به ش��دت مراقبت مي كنيم كه كميته امداد 
در جناح بندي سياسي وارد نشود و اجازه نمي دهيم از سكو، نام و عواطف 
امداد و جمعيت تحت پوشش آن كسي استفاده تبليغاتي و انتخاباتي كند. 
فتاح همچنين تصريح كرد كه براي تمام خانواده هاي تحت پوشش كميته 
امداد با دولت هماهنگ كرده ايم كه يك سبد كالا در همين ايام باقيمانده 

به عيد به اين افراد داده شود. 
   با حكم تعزيرات حكومتي استان گرگان يك مدرسه غيردولتي متخلف 

به پرداخت يك ميليارد ريال جزاي نقدي محكوم شد. 
  معاون دادستان كل كشور با صدور بخشنامه اي به دادستان هاي مراكز 
استان ها از آنان خواست با تشكيل شعب ويژه رسيدگي نسبت به پيشگيري 

و برخورد جدي با عوامل حادثه آفرين چهارشنبه آخر سال اقدام كنند. 
   دبير كل اتحاديه انجمن هاي اس��لامي دانش آم��وزان از اجراي طرح 
»مادران آسماني« ويژه دانش آموزان پسر به منظور پاسداشت مقام »مادر« 

به نيابت از فرزند شهيدشان خبر داد. 
  معاون شهردار تهران محدوديت جزئيات طرح استقبال از بهار را تشريح 
كرد و از ممنوعيت فعاليت هاي ساختماني از 24 اسفند 95 تا 5 فروردين 

9۶ خبر داد. 
  معاون پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش شهر تهران گفت: آخرين 

روز فعاليت مدارس در سال 95، »28 اسفند ماه« است. 
  يك كارشناس بهداشت مواد غذايي هشدار داد كه خوردن بيش از حد 

آجيل شور باعث افزايش فشار خون مي شود. 
  پيشنهاد حذف پرايد از ناوگان تاكسيراني مورد موافقت اعضاي شوراي 

شهر تهران قرار گرفت. 
  معاون درمان وزير بهداشت اقدامات انجام شده در حوزه اورژانس كشور 
را تشريح كرد و از اضافه ش��دن 2هزار و 400 دستگاه آمبولانس مدرن به 

ناوگان اورژانس كشور خبر داد. 
  رئيس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره(، از ايجاد 3۶0 هزار فرصت 
شغلي در كشور خبر داد و گفت: براي چهار سال آينده حدود يك ميليون 

شغل را هدف گرفتيم. 
  سازمان تأمين اجتماعي در قالب هشدار به بيمه شدگان و بازنشستگان 
اعلام كرد: پروژه حذف دفترچه درماني تأمين اجتماعي بدون هزينه انجام 

مي شود و ارائه كارت هوشمند سلامت رايگان است. 

نه مشكل ازدواج حل شد، نه بيكاري

در حالي كه دولت يازدهم ركورددار آمار بيكاري در دولت هاي بعد از انقلاب است، تسهيل ازدواج جوانان هم دائماً به اوقات ديگري موكول مي شود
سركاري دولتي براي جوانان!

بیژن سورانی

سودجويي از فازبندي لاك پشتي راه اندازي شبكه ملي اطلاعات

 2 بار قيچي كردن يك روبان
 براي 5 درصد يك پروژه !

كبري فرشچي
  گزارش یک

نيره ساري
  گزارش 2

دل ريش و گيس كشي !
افزايش 10 درصدي نرخ كرايه هاي انواع تاكسي هاي پايتخت براي سال 
9۶ در شوراي شهر تهران به تصويب رسيده است، اما هنوز نوبت به اجراي 
اين مصوبه نرسيده است كه  فرمانداري تهران با آن مخالفت كرده است و 
جناب فرماندار تأكيداً گفته اند با اجراي اين مصوبه مخالفت خواهند كرد 

و نخواهند گذاشت اجرايي شود؛ در اين باره گفتني هايي است:
اول اينكه، دعواهاي دولت با شهرداري تهران واقعاً زشت،  زننده، بي قواره 
و لوس شده و دل همه را به ريش ريش شدن انداخته است؛ چه دعواهاي 
جناحي راجع به حادثه غيرطبيعي پلاس��كو، چه م��وردي مثل املاك 
واگذار شده در تعاوني شهرداري و چه همين مورد كرايه ها و چه فلان و 
بهمان.  اي كاش وقتي كه صرف اين بگو مگوهاي جناحي شده و مي شود، 
صرف كار براي مردمي مي شد كه تش��نه خدمتند، نه شيفته دعواهاي 

سياسي بيخود !
دوم اينكه، كسي نيست از جناب فرماندار محترم تهران بپرسد كه خب، 
حالا كه با افزايش 10 درصدي كرايه ها هم مخالف هس��تيد، چه فكري 
به حال معيشت اقشار رانندگان كرده ايد؟ مگر همين خود دولت براي 
سال آينده، حداقل 12 درصد حقوق كارمندانش را اضافه نكرده است؟ 
رانندگان آدم نيستند؟! درست است كه ظاهراً قرار نيست قيمت بنزين 
افزايش داشته باشد، ولي هر آدم ابوالبشري هم مي داند كه با نو شدن هر 
سال در ايران، قيمت ها هم نو مي شوند، چه طور و با چه استدلالي همه 
قيمت ها و هزينه ها افزايش مي يابد، ولي كرايه ها نبايد حتي 10 درصد 
هم افزايش بيابد؟! دقيقاً شما )فرمانداري تهران( چه خدمتي به رانندگان 
ارائه مي دهيد كه از آنها انتظار داري��د در قبال افزايش همه قيمت ها در 

سال جديد، كرايه هايشان ثابت باقي بماند؟!
سوم اينكه، واضح و تابلو اس��ت كه مجموعه دولت، از جمله فرمانداري 
تهران در ماه هاي منتهي به انتخابات رياس��ت جمهوري تمام س��عي و 
تلاش خود را بر آن گذاشته كه به مردم خدمت فزاينده كند ! بلكه جبران 
چهار سال گذش��ته و بي خدمتي بشود، كه نمي ش��ود؛ اما به مجموعه 
دولت،  از جمله فرمان��داري تهران بايد گفت و اي��ن نكته واضح را تذكر 
داد كه رانندگان هم مردمند! رانندگان هم به پاي صندوق رأي مي آيند 
و رانندگان هم قرار اس��ت رأي بدهند! نگران نباش��يد، با 100 تومان و 
200 تومان و 300 تومان اضافه ش��دن به كرايه تاكسي ها،  مردمي كه 
بخواهند به شما در ارديبهشت 9۶ رأي بدهند، باز هم رأي خواهند داد، 
 اما رانندگاني كه مصوبه افزايش 10 درصدي كرايه ها هم در حقش��ان 
اجرا نشود،  قطعاً ناراضي تر خواهند شد و بي شك در اينكه رأيشان را به 
نفع دولت به صندوق بريزند، دچار ترديد خواهند شد. رانندگان لاجرم 
چنين تبعيض آشكاري را برنخواهند تابيد،  چون تبعيض، تبعيض است، 

 ولو يك ريال باشد. 
چهارم اينكه،  واضح است كه مصوبه افزايش 10 درصدي كرايه ها حتي 
اگر با مخالفت فرمانداري يكي دو ماه بعد از س��ال 9۶ )يعني درست تا 
انتخابات رياست جمهوري( اجرايي نشود، بالاخره با رأي محاكم قضايي 
اجرايي خواهد شد، چنانكه روال سال هاي گذشته اين موضوع را ثابت 
مي كند؛ فقط آنچه باقي خواهد ماند به اصطلاح ژس��ت مردم دوس��تي 
فرمانداري تهران در مخالفت بي دليل با افزايش منطقي كرايه ها است: 
ما )فرمانداري تهران( نخواستيم كرايه ها گران شود، آنها )شوراي شهر و 

مراجع قضايي( نگذاشتند و گران كردند ! 
پنجم اينكه، هر سياس��ت نداني هم مي داند كه اي��ن دعواهاي زرگري 
و ضايع و ش��ومني، ديگر رأي جمع كن نيس��ت؛ اصطلاح��اً دوره اين 
زردكاري ها به سر آمده است، آن هم خصوصاً در شهري مانند تهران كه 
همه مردم آن مي دانند و مي فهمند كه پوپوليست كيست و عوام فريبي 
را چه كسي در پيش گرفته است. پس گذشته از اخلاق، منطقاً هم همه 
چيز حكم مي كند كه ضمن در نظر داش��تن وضعيت معيشتي بغرنج 
رانندگان تهران��ي )خصوصاً پس از روي كار آمدن تاكس��ي موبايل ها( 
مخالفت بي جهت ب��ا افزايش حداقلي كرايه ها كنار گذاش��ته ش��ود و 
دعواهاي جناحي و گيس و گيس كشي خنده دار تمام شود؛ باز هم نگران 
نباشيد،  رأي هم در همين صداقت داشتن با مردم است، نه در عوام فريبي 

كليشه اي و نخ نما شده !


